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مرگ  جواد روحی در بیمارستان  نوشهر
جواد روحی که حکم ســه بار اعدامش از ســوی دیوان عالی کشــور نقض شده 
بــود و   به امید آزادی به قیــد وثیقه تا نتیجه نهایی حکمش بود، بامداد پنجشــنبه 
درگذشــت. به گزارش مرکز رســانه قوه  قضائیه، جواد روحی هشتم شهریور ساعت 
۱۰:۳۷ با پدر و مادرش دیدار داشــته اســت و مطابق فیلمی که منتشر شده ساعت 
۱۰:۵۸ هــم در بازدید رئیس زندان از بند زندانیان حاضر بوده و در این فیلم شــاهد 
صحبــت جواد روحی با رئیس زندان هم هســتیم، هرچند فیلم بدون صدا منتشــر 
شــده اما گفته شــده در آن زمان صحبتی از بیماری و ناخوشی مرحوم مطرح نشده 
اســت. جواد روحی ساعت ۱۷:۳۰ با علائم بی  حالی به بهداری زندان مراجعه کرده 
که داروی ســرماخوردگی برای او تجویز شده است، اما با تشدید حال بد او در نهایت 
ساعت هشت شــب برای او ۱۵ دقیقه اکسیژن تراپی تجویز شده است. از این ساعت 
تا زمان تشــنج روحی مشخص نیست چرا شــرایط بیمار جدی گرفته نشده و به بند 
بازگردانده شــده است، آیا حال او مساعد بوده؟ یا تشخیص بهداری از اساس اشتباه 
بوده؟ یا گزاره دیگری ممکن اســت وجود داشــته باشــد که در آزمایش سم شناسی 
پزشکی قانونی مشخص خواهد شد.  به هرحال طبق این گزارش ساعت ۳:۳۰ صبح 
پنجشنبه او در بند دچار تشنج شــده که براساس اعلام روابط عمومی زندان نوشهر 
جواد روحی ســاعت ۳:۴۵ بامداد پنجشــنبه ۹ شــهریور در زندان به دلیل تشنج به 
بیمارستان شهید بهشتی نوشهر منتقل شد. پس از انتقال جواد  روحی به بیمارستان 
متأسفانه با وجود اقدامات کادر پزشــکی این فرد در بیمارستان فوت می کند. روابط 
عمومی زندان  نوشــهر در این رابطه گفته اســت: درباره فوت جواد روحی دســتور 
قضائی، پرونده تشــکیل و به شعبه اول بازپرسی ارجاع شده است و دادستان نوشهر 
به همراه بازپرس، با حضور در زندان از هم بندیان متوفی درباره وی سؤال کرده اند. با 
دستور قضائی مقرر شده است دوربین های مداربسته زندان بازبینی و بررسی شوند و 
وسایل شخصی متوفی از جمله یادداشت ها و داروهای وی مستندسازی شود. جسد 
متوفی برای بررسی علت تامه فوت و معاینات سم شناسی به پزشکی قانونی تحویل 
داده شــده و نسبت به کالبدشــکافی و نمونه گیری اقدام شده اســت. بعد از انجام 
آزمایشات و تحقیقات جنازه متوفی به خانواده او تحویل شد تا در روستای پدری اش 
در آمل خاک سپاری انجام شود. همچنین براساس گزارش خبرگزاری میزان، ادعاهای 
مطرح شــده درباره بازداشــت پدر و مادر جواد روحی صحت ندارد. مراســم تدفین 
مرحوم روحی با حضور پدر و مادر و خانواده وی برگزار شــده اســت. طبق گزارش  
مرکز رســانه قوه  قضائیه، جواد روحی قبل از بازداشت، چندین نوبت با سابقه تشنج 
در بیمارستان بستری شده است. در اولین مورد جواد روحی در تاریخ ۲۵ اسفند سال 
۹۵ به علت کاهش ســطح هوشیاری به دنبال تشنج در بیمارستان بستری می شود. 
در نمونه ای دیگر در تاریخ ۱۰ آبان ســال ۹۶ وی با ســابقه تشنج در بیمارستان امام 
رضا (ع) شهرســتان آمل  بســتری می شود. ســابقه بعدی روحی در تشنج و بستری 
در  مرکز درمانی به ســال ۹۹ برمی گردد. جواد روحی در ۲۲ بهمن ســال ۹۹ در پی 
مســمومیت با ترامادول و  در پی آن  تشنج، در بیمارستان بستری شده است. در تاریخ 
۶ شــهریور ۱۴۰۰ جواد  روحی برای درمان بیماری به بیمارستان مراجعه  می کند و در 
سوابق بیماری و دارویی اعلام شده از سوی خود و خانواده اش عنوان شده وی سابقه 
تشــنج داشته اســت. بنابراین با توجه به گزارش های رسمی قوه قضائیه و وضعیت 
بیماری جواد روحی مبنی بر چندین بار تشنج و بستری شدن در بیمارستان که تأکیدی 
بــر آگاهی از بیماری زندانی و عدم توانایی تحمل حبس او دارد و اینکه با نقض رأی 
امکان بهره مندی از عفو یا تبدیل بازداشــت به وثیقه وجود داشته، این سؤال مطرح 
اســت که چرا از ارفاقات قانونی برای این متهم اســتفاده نشــده است تا او بیرون از 
زندان در شــرایط نرمال در مســیر درمان خود قرار داشته باشــد تا پرونده در جریان 

رسیدگی مجدد به رأی قطعی برسد؟

جناب آقاى محبوب خدایى
مدیر عامل محترم شرکت صنایع آذریاپ تبریز 

درگذشت والده  گرامی تان را تسلیت عرض می کنیم.
خداوند متعال ایشان را غریق رحمت و مغفرت خود کند 

و به بازماندگان صبر عطا فرماید.
مهدى زاهدى

  جناب عنایتی، با ســفر وزیر امور خارجه کشــورمان به ریاض،   .
شــاهد فصل جدیدی از روابط دو کشور هســتیم، این دیدارهای 
دیپلماتیک تا چه میزان در حل مشــکلات و توســعه روابط تأثیر 

عملی داشته اند؟
سفر وزیر خارجه عربستان به ایران بعد از ۱۷ سال شکل گرفت 
و ســفر وزیر خارجه ایران هم به ریاض بعــد از بیش از یک دهه 
انجام شــد، این دیدارهای متقابل، هم فی نفســه مهم هســتند و 
هم نشــان و علامت خوبی از روند رو به رشد روابط دو  کشور ارائه 

می دهد.
این دیدارها نشــان می دهد روابط دو  کشور در مرحله جدیدی 
قرار دارد. در این شــرایط که دیدارهای سیاســی در سطح وزارت 
خارجه با فاصله های کوتاهی انجام می شــود، به ناظران نشــان 
می دهد روابط ایران و عربستان توانایی و توانمندی انجام این گونه 
دیدارهــا و گفت وگوهــا را دارد. مــا هم اصل ایــن دیدارها میان 
مقامات عالی دو کشور را علامت و نشانه مثبتی ارزیابی می کنیم و 

در این بین هم به مفهوم و هم به مصداق توجه داریم.
 شــما به مفاهیم و مصادیق اشــاره کردید، در رفتار و سخنان   .

مقامات عالی عربســتان اراده ازسرگیری رابطه دوستانه با ایران و 
رفع چالش ها برای توســعه رابطه با ایران به صورت عملی دیده 
می شــود؟ زیرا دیدگاهی وجود دارد مبنی بر اینکه عادی ســازی 
رابطه با ایران یک راهبرد سیاسی برای عربستان برای عادی سازی 
رابطه با اسرائیل هم هست و حداقل عربستان این گونه می خواهد 
با بازی با برگ ایران به جهان عرب و اسلام نشان دهد اگر به دنبال 
عادی ســازی با رژیم صهیونیســتی اســت، در حقیقت به دنبال 
برقراری رابطه با همه کشــورهای منطقــه و رفع همه چالش ها و 

سوءتفاهم ها نیز هست.
براســاس آنچــه در گفت وگوهای تهران و ریــاض رخ داده و 
آنچــه قبل از این دیدارهــا یا در میانه دیدارها انجام شــده، کاملا 
نشــان دهنده عزم دو  کشور برای توســعه و تعمیق این مناسبات 
اســت، به خصوص کــه ما بســترها و زیرســاخت های لازم برای 
همکاری هــا را واقعا داریم. آنچه در این هفت ســال بر روابط ما 
عارض شــد، روابط ما را از مســیر خود خارج  کرد اما اکنون ما در 

مسیر طبیعی روابط دو کشور قرار داریم.
مــا در فاصله ســال های ۷۶ به بعد که دوره جدید مناســبات 
بین دو کشور شــکل گرفت، همچنین سازمان  همکاری کشور های 
اســلامی در ایران تشــکیل جلســه داد و متعاقب آن بین ایران و 
عربســتان اسناد همکاری امضا شد، چهار ســند بسیار مهم امضا 
کردیم و اســناد مهم دیگری هم در حال مذاکــره بود. اکنون این 
اســناد روی میز مذاکرات دو کشور قرار دارد و در پکن ۱ و ۲ هم بر 

این اسناد استناد کردیم.
بنابرایــن در گفت وگوهــای اخیــر هم به این ســمت حرکت 
کردیم که اســناد موجود را فعال و اجرا کنیم. ما ســند مهمی به 
نام ســند فراگیر اقتصــادی، تجاری، فرهنگی، علمی، ورزشــی و 
فنــاوری و جوانان داریم که همه ابعاد مواردی را که گفته شــد 
در بــر می گیرد. در دیدار اخیر وزرای خارجه دو کشــور در ریاض 
بر اجراشــدن این سند مهم و کاربردی تأکید شد. همچنین طرفین 
تأکید کردند که اســناد دیگری هم وجود خواهد داشت که ما به 
آنها توجه خواهیم کرد. از جمله موافقت نامه حمل ونقل هوایی 
و دریایی که احتمالا حمل ونقل جاده ای هم به این اســناد اضافه 
خواهد شــد، البته با اجتناب از اخذ مالیــات مضاعف، همچنین 
موافقت نامه  گمرکی و تشــویق به حمایت سرمایه گذاری متقابل 
در گفت وگــوی ریــاض مــورد توجه قــرار گرفــت. در مصاحبه 
مطبوعاتــی هــم وزیر امور خارجه عربســتان به آن اشــاره کرد؛ 
بنابراین احســاس ما و دریافت ما از آنچه در جریان اســت، نشان 
می دهد که کاملا از یک سیر معقول برخوردار است. ما در نزدیک 
این شــش ماه، قدم های بلندی در مسیر احیا و توسعه روابط دو 

کشور برداشته ایم.
در این مدت کم، سفارتخانه های دو  کشور و  پنج نمایندگی، سه 
نمایندگی از ایران و  دو نمایندگی از عربستان باز شده اند که رؤسای 
نمایندگی ها البته در ســطح کاردار هستند و همچنین دیپلمات ها 
به یکدیگر معرفی شــده و مشغول کار شــده اند. سفرا هم تعیین 
شده اند و استوارنامه های خود را دریافت کرده اند و از طرف ایران، 
ما به زودی عازم ریاض خواهیم شــد و در رابطه با استقرار سفیر 
عربستان هم به همین ترتیب است؛ بنابراین ما گام های خیلی بلند 

در این مدت کم برنداشــته ایم، چندی پیش وزیر اقتصاد کشورمان 
در اجلاس «آی دی بی» در عربســتان شرکت کرد. یا در حج امسال 
شــاهد بودیم با حضور۹۰ هزار حاجی مراســم با سهولت برگزار 
شــد و حجاج ما به راحتی به کشور برگشــتند. الان بحث برقراری 
پرواز ها و برقراری دیــدار و  رابطه بین بخش خصوصی و تجار در 

حال پیگیری است.
درســت اســت که در این شــش ماه، در نوار روابط، یک  دوره  
کوتــاه به حســاب می آید، برنامــه کاری را به نحــو جدی تنظیم 
کردیم تــا همه چیز روی ریل خودش قرار بگیــرد. دیدارها در این 
مدت به خوبی انجام شــده و ان شاءاالله در آینده نزدیک برنامه ها و 
توافقات را به ســمتی ببریم تا آنچه در جهت اجراشــدن در ذهن 
ماست، تحقق یابد؛ بنابراین دیدارهای وزیر امور خارجه کشورمان 
در ریاض و وجده هم در همین راســتا با تأکید بر توسعه و تعمیق 
مناســبات انجام شــد؛ بنابراین ما جدی هســتیم، احساس ما این 

اســت که عربســتان هم برای توســعه روابط و تعمیق مناسبات 
جدی است.

مــا فرصت مهمی در اختیار داریــم، باید این فرصت را مغتنم 
شمرده و مناســبات ایران و عربســتان فقط به همکاری دوجانبه 
خلاصه نشود، مســاحت های دیگری هســت که در حوزه روابط 

چندجانبه و مناسبات منطقه ای همکاری ها باید انجام شود.
  شما به مســائل   منطقه ای اشاره  کردید، در بحث همکاری های   .

منطقه ای، ایران و عربســتان تا چه میزان امــکان همراهی با هم 
دارند به خصوص که در نگاه دو کشور به منطقه شاهد تفاوت های 

اساسی هم هستیم؟!
مــن تأکید کــردم همکاری ایــران و عربســتان می تواند ابعاد 
دیگری داشته باشــد و روابط دو  کشور در حوزه های دیگر تعمیم 
پیــدا کند.  دو  کشــور در منطقــه نقش مهم و تأثیرگــذاری دارند؛ 
بنابراین همکاری ایران و عربســتان فضای منطقه  ای را به سمت 

همکاری ســوق خواهــد داد. وقتی این دو کشــور بنای همکاری 
گذاشتند باید گفت که بی گمان این همکاری سایه و تأثیر خود را بر 

منطقه بر جای خواهد گذاشت.
در غالب همکاری ها اتفاق جدیدی می تواند رخ دهد که نتیجه 
آن خلق مفاهیم جدیدی در منطقه اســت، مثــل مفهوم امنیت، 
مفهوم اتــکای داخلی، همکاری همه کشــورهای منطقه، خلیج 
فارس واحد، مفهــوم اجتناب از دوقطبی گری سیاســی، مذهبی، 
ژئوپلیتیک و…؛ بنابراین در پرتو مناسبات ایران و عربستان گفتمان 
جدیــدی بین کشــورها در منطقه می تواند ایجاد شــود. در چنین 
شرایط جدیدی کشــورهای منطقه در دو سوی خلیج فارس قرار 
ندارند و در یک کار مشــترک و جهت گیری مشــترک ایفای نقش 
خواهنــد کرد، امنیت از مفهوم کلاســیک که از گذشــته بر مبنای 
نظامی  گری تعریف می شده با این روابط جدید منطقه ای می تواند 
تعریــف جدیدی پیدا کند. از امنیت مبتنی بر نظامی گری به امنیت 
مبتنی بر توســعه برسیم و همکاری کشــورهای منطقه منجر به 
شــکوفایی مناســبات تجاری، فرهنگی و اجتماعی و... در منطقه 
شود. همچنین دولت ها و  ملت ها در یک مجموعه بتوانند آزادانه 

نقش خود را در  معادلات منطقه ایفا کنند.
اگر این مجموعه به دقت در مســیر درست همکاری با هشت 
کشــور منطقه پیش برود، همان گونه که جناب وزیر هم در ریاض 
و هم پیش از آن تأکید داشــتند، در پی همکاری دســته جمعی و 
هم گرا هســتیم و پیشــنهاد مجمع گفت وگوی منطقه ای را ارائه 

دادیم.
هشــت کشور خلیج فارس در این ســازوکار جدید می توانند با 
هم بنشــینند که این خــود از مفاهیم جدیدی اســت که در روند 
گفتمــان غالب و هم گرا در منطقه تأثیرگذار خواهد بود. معتقدیم 
پرونده هــای موضوعی منطقه متعلق به خود کشــور و اهالی آن 
اســت؛ مســئله یمن مربوط به خود یمنی  هاست یا مسائل سوریه 
و لبنان و عــراق مربوط به خود این کشورهاســت، آنها خود باید 
مسائلشــان را حــل کنند. این مجمع پیشــنهادی در پیشــبرد این 
اهداف با توجــه به تأثیر بهبود ایران و عربســتان نقش مثبتی در 

منطقه خواهد داشت.

علیرضا عنایتی، مدیر کل خلیج فارس وزارت امور خارجه و سفیر جدید ایران در عربستان، در گفت وگو با «شرق»:

همکاری های جدید منطقه ای، مفهوم امنیت را در منطقه تغییر خواهد داد
رابطه ایران و عربستان گفتمان هم گرایی و همکاری را در منطقه حاکم می کند  توسعه و تعمیق رابطه ایران و عربستان سایه خود را بر منطقه خواهد انداخت     

 وحیده کریمی: اســفند گذشــته، تهران و ریاض در «پکن» پذیرفتند که رابطه سیاسی خود را از سر بگیرند. خبری غیرمنتظره در روزهای سرد زمستان که واکنش های متفاوتی به دنبال داشت و در همان لحظات اولیه واشنگتن اعلام کرد در جریان توافق سه جانبه میان ایران، عربستان و چین قرار دارد و از هر رفع تنش در منطقه استقبال 
می کند. مقامات تل آویو ســکوت کردند اما رهبران اپوزیســیون - بنت و لاپید - این توافق را برباددهنده روند عادی  سازی عربی - اسرائیلی خواندند و نتانیاهو را سرزنش کردند. در عین حال، اکثر رسانه ها توافق سه جانبه میان مقامات ارشد امنیتی ایران، عربستان و چین را پیروزی مهمی برای ایران دانستند. از آن روز تاکنون شش ماهی 
گذشته و برخلاف آنچه تصور می شد که با توجه به سردی هفت ساله رابطه ایران و عربستان درنهایت توافق پکن در حد تعارفات دیپلماتیک باقی بماند، شاهد روند اجرائی توافقات فی مابین دو کشور در همین مدت زمان کوتاه هستیم. سفر بن فرحان به تهران بعد از دیداری که با وزیر امور خارجه کشورمان در کیپ تاون آفریقای جنوبی 
داشت، نقطه عطفی در کاهش تنش ها و بهبود روابط بود، به خصوص که با پیام مهم «سلمان بن عبدالعزیز» پادشاه عربستان برای سید ابراهیم رئیسی همراه بود و دعوت از رئیس جمهور ایران برای دیدار از عربستان با موافقت ایران هم روبه رو شد. عربستان و ایران در چهار دهه گذشته اگرچه هرگز به مرحله رویارویی نظامی نرسیده اند 
اما رابطه ای پرچالش را از سر گذرانده اند و در محیط منطقه ای، بارها در وضعیت نامتعارف و گاهی هم رودررو قرار گرفته اند که از مناسبات منطقه ای هم بی تأثیر نبوده است، مانند آنچه در راستای تحولات عراق، یمن، سوریه، لبنان، فلسطین و افغانستان بر روابط دو کشور سایه افکنده بود. به هرحال بعد از حمله تندروهای داخلی به 
سفارت عربستان روابط دو کشور به تیره ترین حالت ممکن تنزل پیدا کرد و امید به بهبود روابط دورنمایی نداشت تا اینکه مذاکرات با میانجیگری آغاز شد و در نهایت بعد از هفت سال قطع رابطه در پکن شاهد آغاز روابط بودیم. اکنون شرایط برای توسعه روابط فراهم است و انتظار می رود با اراده ای که دو کشور از خود نشان داده اند 

هم در رفع اختلافات میان دو کشور و هم چالش های منطقه ای شاهد تصمیمات جدیدی باشیم. چندی پیش هم امیرعبداللهیان در سفری به ریاض و جده روند جدی اجراشدن توافقات را کلید زد و فصلی تازه در روابط دو کشور رقم خورد.
علیرضا عنایتی، دستیار وزیر و مدیر کل خلیج فارس وزارت امور خارجه که به عنوان سفیر جدید جمهوری اسلامی ایران به ریاض خواهد رفت، در گفت وگویی با «شرق» به توضیح روابط فی مابین دو کشور و آنچه در این شش ماه بین تهران و ریاض رخ داده پرداخته است.

 حســین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه کشــورمان که برای دیدار و گفت وگو با 
مقام های دولت لبنان و رهبران حزب االله به این کشور سفر کرده است، شامگاه جمعه 
در یک نشســت مطبوعاتی در بیروت بــار دیگر از تجدید روابط سیاســی-دیپلماتیک 
جمهوری اســلامی با عربستان سعودی اســتقبال کرد و گفت تماس ها و گفت وگوها 
بــا مقام های ســعودی به طور علنی و نیز پشــت درهای بســته ادامه دارد. حســین 
امیرعبداللهیان در بخشــی از نشســت خبری بیروت، در پاســخ به سؤال یک خبرنگار 
درباره عادی ســازی روابط ایران و عربستان ســعودی، گفت: «ما شکل همکاری های 
منطقه ای را با ســران منطقه در میان گذاشــتیم و مورد اســتقبال ســران منطقه قرار 
گرفته اســت». او در ادامه بدون اشاره به نام کشــورها، گفت: «کشورهای دیگری نیز 
برای بازگردانــدن روابط به حال طبیعی، در حال گفت وگوهای آشــکار یا محرمانه با 
ما هســتند». وزیر امور خارجه در این نشســت گفت که یاد و خاطره امام موسی صدر 
را گرامی می دارم و امیدوارم هرچه زودتر شــاهد بازگشــت ایشــان باشیم. بین تهران 

و بیــروت روابطی ممتاز، راهبردی و دیرینه برقرار اســت. به حمایت هایمان به محور 
مقاومت در راستای تأمین امنیت در منطقه و مقابله با جنایات رژیم صهیونیستی ادامه 
می دهیــم. او  همچنین گفت: ما هرگونه مداخله خارجی در تصمیمات مقامات لبنان 
را نادرســت می دانیم و معتقدیم این دخالت ها شرایط را پیچیده تر می کند. ایران هرگز 
در امور داخلی لبنان دخالت نداشــته است. مادامی که لبنان بخواهد به حمایت قوی 
خــود از لبنان ادامه خواهیم داد. او درباره به کارگیری دیپلماســی برای رفع تحریم ها 
هم گفت: اکنون ابتکاری از ســوی ســلطان عمان روی میز است و در این چارچوب و 
ایــن ابتکار گفت وگوها در جریان اســت. امیرعبداللهیان ادامه داد: درخصوص توافق 
هســته ای و مذاکره برای لغو تحریم ها، ما همواره در مســیر دیپلماسی و مذاکره قرار 
داریم. طبعا انجام درســت توافق اخیر غیرمستقیم ایران و آمریکا برای آزادی بخشی 
از اموال ما و تبادل زندانی، بــه گفت وگو برای لغو تحریم ها کمک خواهد کرد. تهران 
از اراده لازم برای بازگشــت به تعهدات و توافق موســوم به برجام برخوردار اســت. 
در ادامه نشســت خبری وزیر خارجه ایران گفت: درباره اینکه حزب  االله در مناســبات 
خارجــی خود چگونه عمل کند، به رهبران حزب االله مربوط می شــود. همه در جهان 
می داننــد که حزب  االله در مبارزه با داعش و تروریســم نقش مهمی ایفا کرد. جهانیان 
می دانند که مقاومت و حزب  االله در مقابله با تجاوز صهیونیست ها سهم اصلی را ایفا 
کــرده و به این ادامه خواهد داد. او افزود: امروز حزب  االله در قلب مقاومت در منطقه، 
در مبارزه با صهیونیســم و تروریســم در برترین جایگاه قرار دارد. ما باور داریم که اگر 
حزب االله در قلب مقاومت منطقه، در مقابل داعش نمی ایســتاد، الان منطقه شــکل 
دیگری داشــت. می خواهم امروز در بیروت یک بار دیگر به همه شــهدای مقاومت و 
حزب االله ادای احترام کنم. وزیر اموز خارجه تأکید کرد: شرکت های ایرانی برای هرگونه 
کمک های فنی، مهندسی و پزشکی به لبنان آمادگی دارند. مفتخرم که امروز با صدای 

بلند اعلام کنیم که ایران به رغم فشارهای غرب، امروز در رده کشورهای بزرگ و مهم 
در زمینه علمی و فنی قرار گرفته است. او همچنین گفت: من به آقای ماکرون توصیه 
می کنم به جای اقدامات مداخله آمیز در ســایر کشــورها، بر موضوعات فرانسه تمرکز 
کند. ایران همواره ســازنده ترین نقش را در کمک به لبنان داشته است. ما با قدرت در 
کنار دوستانمان در لبنان خواهیم بود. امیرعبداللهیان خاطرنشان کرد: خوشبختانه در 
دیدار با جناب آقای سیدحسن نصراالله سخنان بسیار امیدبخشی را در حوزه مقاومت و 
منطقه از ایشان شنیدیم. برای ما همواره دیدار با ایشان و گفت وگو و دریافت نظراتشان 
درباره صلح و ثبات در منطقه، فرصت مغتنمی اســت. همه مطلع هســتند که امروز 
رژیم صهیونیســتی از بحران های چندلایه امنیتی در درون ســرزمین های اشغالی رنج 
می برد. من از آقای نصراالله شنیدم که اگر رژیم صهیونیستی دچار خطایی شود، این بار 
در عرض چند ســاعت، معادله به ضرر رژیم خواهد شــد. همگان اعتراف می کنند که 
کلام سیدحســن نصراالله صادق است و او همیشه به وعده های خود عمل کرده است. 
در ادامه نشســت خبری وزیر خارجه ایران گفت: اگر ۱۰ سال پیش هیئت وزیران لبنان 
پیشــنهاد ایران را پذیرفتــه بود، لبنان یکی از صادرکنندگان بــرق در منطقه بود. ایران 
از هر ابتکاری که منجر به ثبات و آرامش در منطقه شــود اســتقبال می کند. ما برای 
امنیت منطقه، در مبارزه با تروریسم شهدای بزرگی را تقدیم کرده ایم. به همه شهدای 
لبنانی، مقاومت و ایرانی که ســهم مهمی در مبارزه با تروریســم و برقراری آرامش در 
منطقه ایفا کردند، ادای احترام می کنیم. به شــهید بزرگ شــهید قاسم سلیمانی ادای 
احتــرام می کنیم. او افزود: معتقدیم در مقابل منطقه صفحه جدیدی گشــوده شــده 
است. در این صفحه جدید، کشورهای منطقه معتقدند که دخالت های خارجی به حل 
موضوعات منطقه کمکی نکرده اســت. ما همواره از تأمین امنیت منطقه توسط اهل 

منطقه و همکاری های منطقه ای حمایت کرده و خواهیم کرد.

علــی لاریجانی، رئیــس ســابق مجلس گفــت: انقلابیِ 
کاســب کار به دنبال این اســت که بگوید بقیه انقلابی نیستند، 
ما انقلابی هســتیم و همه پست ها را ما باید بگیریم. نتیجه این 
اقدام کوچک کردن انقلاب است؛ در صورتی که انقلاب اسلامی 
بســیار بزرگ بود. به گزارش خبرآنلاین، علــی لاریجانی هفته 
گذشــته در جمع گروهی از جوانان درباره موضوعات سیاسی 

روز سخن گفت.
تلاش برای دوقطبی سازی در کشور

لاریجانی با اشاره به تلاش عده ای برای خالص سازی گفت: 
از اول انقــلاب عده ای خالص ســاز می گفتند فقــط ما انقلابی 
هستیم و دنبال حذف دیگران بودند. تلاش برای دوقطبی سازی 
در کشــور وجود دارد . از اوایل انقلاب دو فکر مقابل هم بودند؛ 

پایه نظری اولین فکر ایــن بود که ما باید به دنبال وحدت ملی 
باشــیم و تفکر دوم به دنبال تجزیه بود. وی افزود: گروهی که 
تفکر وحدت و وفاق را داشــتند، افــراد حاضر در جریان اصیل 
انقلابی بودند، نگاه دردمندانه به انقلاب داشتند و اگر مطالبی 
را که امام خمینی (ره) و حواریون ایشان نظیر آیت االله بهشتی، 
آیــت االله خامنــه ای و آیت االله هاشمی رفســنجانی داشــتند، 
مطالعه کنید، همگی توجیه کننــده یک تفکر بودند که یکی از 
بنیادهای آن تفکر ایجاد وحدت در کشــور و قرار دادن پایه های 

تصمیم گیری بر اساس نظر مردم بود.
عده ای نگاه کاسب کارانه به انقلاب داشتند

لاریجانی با بیان اینکه البته عده ای هم نگاه کاسب کارانه به 
انقلاب داشــتند، گفت: این افراد به دنبال مونوپول کردن بودند. 

مبنای این اقدام، بی هنری اســت؛ چرا که اگر کســی هنر داشته 
باشد، قدرت توجیه دیگران برای ایجاد وفاق را دارد، اما اگر هنری 
نداشته باشــد، به دنبال تجزیه است. یکی از ویژگی های انقلابیِ 
واقعی، وحدت گرایی است؛ به این ترتیب که همه افراد کارگزار و 

فعال باشند و به اندازه استعداد خود انقلاب را یاری کنند. 
انقلابیِ کاسب کار می گوید ما انقلابی هستیم و همه پُست ها 

را باید ما بگیریم
رئیس مجالس هشتم، نهم و دهم گفت: انقلابیِ کاسب کار 
به دنبال این اســت که بگوید بقیه انقلابی نیســتند، ما انقلابی 
هســتیم و همه پســت ها را ما باید بگیریم. نتیجــه این اقدام 
کوچک کردن انقلاب است؛ در صورتی  که انقلاب اسلامی بسیار 

بزرگ بود، اقدام امام خمینی(ره) بسیار بزرگ بود.
وی افــزود: امــام اســاس اندیشــه ای را بنــا نهــاد که از 
سیاســت های متعارف بالاتر بود و به همین دلیل گسترش پیدا 
کرد. یکی از خصوصیاتی که شهید مطهری بر آن تأکید داشت، 
این است که علت اصلی گسترش اسلام این بود که پاسخ گوی 

نیاز زمان بود.

هر تفکری متناســب با نیاز زمان پاســخ گو باشــد، گسترش 
می یابد

لاریجانی ادامه داد: هر تفکری که بتواند متناسب با نیاز زمان 
پاسخ گو باشد، گسترش پیدا می کند و هر تفکری که نتواند خود 
را با نیازهای زمان تطبیق بدهد، گسترش پیدا نمی کند؛ کما اینکه 
شــهید مطهری می گوید یکی از دلایلی کــه در اروپای قرن ۱۷ 
مردم گریزان از دین شــدند، این بود که مردم احساس می کردند 
باید به سرنوشت خود مسلط شوند و آزادی های سیاسی داشته 
باشــند. این نیاز زمانه بود، در مقابل کلیســا جلوی این خواسته 
مردم ایســتادگی کرد و گفت این آزادی ها را نباید به مردم داد؛ 
نیاز زمانه را درک نکرد، در نتیجه مردم نیاز خود را مقابل دستگاه 
دینی مشاهده کردند. شهید مطهری می گوید اگر متولیان تفکر، 
نیاز زمانه را به درستی درک نکنند، به ضرر دین تمام خواهد شد. 
لاریجانی در بخش دیگری از ســخنانش درباره ثبت نام نکردن 
خود در انتخابات مجلس دوازدهم افزود: امور عدمی که دلیل 
نمی خواهــد. البتــه ثبت نام نکردن بنــده در انتخابات مجلس 

دوازدهم دلایلی دارد که به موقع آن را می گویم.

علی لاریجانی با اشاره به تلاش عده ای برای خالص سازی:
  تلاش برای دو قطبی سازی در کشور وجود دارد

امیرعبداللهیان: با تعدادی از کشورها گفت وگوهای آشکار یا محرمانه داریم
برای مذاکرات رفع تحریم ها ابتکاری از سوی سلطان عمان روی میز است


